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خبریادداشت

 خطر جدی کمبود دارو
با سرکوب افزایش قیمت ها

سیاستی که دولت در ســال جاری دنبال می کند، این است 
که نرخ همه کالاها و نهاده ها به صورت یکسان و یکجا افزایش 
پیدا نکند تا مردم بیش از این دچار مشکلات اقتصادی ناشی 
از رشد تورم نشــوند. از این رو فعلا از افزایش قیمت سه قلم 
کالای اساسی یعنی نان، بنزین و دارو خودداری کرده و با توجه 
به اینکه کانال های فروش و تعیین قیمت این ســه قلم کالا به 
طور انحصاری در اختیار دولت است، به نظر می رسد که دولت 
افزایش قیمت این سه کالا را به سال آینده موکول کرده است. 
اگرچه این سیاست دولت با هدف کاهش فشار اقتصادی به 
مردم موجه اســت، اما دولت به این موضوع توجهی نکرده که 
اگر جلوی افزایش قیمت در صنعت دارو را بگیرد، این رویکرد 
منجربه کمبود دارو در کشور خواهد شــد و درنهایت آسیب 
ناشی از کمبود دارو به مردم بسیار بیشتر از افزایش قیمت ها 

خواهد بود. 
در دنیا برای حل چنین مســائلی بیمه ها وارد عمل شــده 
و افزایش قیمت ها را پوشــش می دهند. به ایــن صورت که 
ما به التفاوت بین افزایش قیمت و قیمت قبلی را به تامین کننده 
پرداخت می کنند تا مردم مبالغ بیشتری را به ازای خرید دارو 
پرداخت نکنند. این در حالی اســت که در کشور ما با توجه به 
مسائلی از قبیل بدهی سنگین بیمه ها به شرکت های توزیع دارو 
و از آن طرف به دلیل اینکه دولت امکان تزریق پول بیشتر را به 
بیمه ها ندارد، فشار را به شرکت های تولیدکننده وارد می کند.

� FOC تصور اشتباه از
در این میان اســتدلال غلطی که در بدنه دولت و نهادهای 
امنیتی وجود دارد، این اســت که اگر صنعت دارو با مشــکل 
 FOC پرداخت نمی کرد؛ در صورتی که  FOC ،مواجه اســت
یک ابزار تجاری است که در تمام دنیا وجود دارد و مفهوم آن 
 FOC این نیست که تولیدکننده ها ســود بالایی دارند. در دنیا
ارائه می کنند که برای یک محصول با رقبا رقابت کنند؛ اما ما 
در ایران مجبور به پرداخت FOCهســتیم. چون برای ایجاد 
نقدینگی برای شــرکت های تولیدی خود، بایدFOC هایی را 
به شرکت های پخش پرداخت کنیم تا برای ما فروش ایجاد و 
مطالبات سررسید شده را پرداخت کنند. بنابراین عملا همان 
آسیبی که منابع بانکی غالبا در اختیار شرکت های توزیع قرار 
می دهند، در اینجا هم وجود دارد. یعنی تولیدکنندگان دارو 
به اجبار و حتی اگر کالاهای آنها زیان ده باشند، FOC هایی را 
در اختیار شرکت های پخش قرار دهند که بتوانند از آنها پول 

دریافت کنند و به تولید خود ادامه دهند. 
از این رو لازم است مســوولان ذی ربط به درستی با مفهوم 
 FOC آشنا شوند و به این موضوع پی ببرند که پرداخت FOC
از جانب شــرکت های تولیدکننده دارو به معنی کسب سود 
بالا نیســت؛ بلکه بهای تمام شــده و سود شــرکت ها به ویژه 
شرکت های بورسی کاملا مشخص و حساب شده است و بورس 

بر آنها نظارت دارد. 

تولیدکننده توان تولید ندارد �
اگرچه مشخص اســت در شــرایط کنونی وضعیت سود و 
زیان ما به عنوان تولیدکننده مناسب نیســت؛ اما استراتژی 
دولت کماکان پرهیز از افزایش قیمت هاســت و اگرچه دولت 
این راهکار را برای مهار تورم در کشور در پیش گرفته، اما این 
استراتژی موجب شده که تولیدکننده دیگر توان تولید نداشته 
باشد. درواقع این راهکار موقت، بعدها آسیب بیشتری به  مردم 
وارد خواهد کرد. چرا که در شــرایط کنونــی تولیدکنندگان 
مجبور شده اند محصولات زیادی را از چرخه تولید خارج کنند 
و تبعات این موضــوع در آینده نزدیک خود را نشــان خواهد 
داد و ما به یقیــن دچار کمبود محصولات دارویی در کشــور 

خواهیم شد.
این کمبود دارو در شرایطی اتفاق خواهد افتاد که جایگزین 
کردن واردات هم برای محصولات دارای تیراژ بالا به هیچ وجه 
امکان پذیر نیست. ضمن اینکه بسیاری از محصولات وارداتی 
کیفیت پایین تری دارند و ماده موثره در داخل این محصولات 
وارداتی فاقد کیفیت وجود ندارد و طی چند ماه گذشــته این 

موضوع به طور مستند قابل بررسی و اثبات بوده است. 

راهکار پیشنهادی؛ افزایش قیمت مکمل ها �
به نظر می رســد دولت به دنبال این اســت که تا حد امکان 
وقت بخرد و به تولیدکننده ها فشار می آورد تا رشد تورم را به 
عقب بیندازد و وقتی به این نتیجه برسد که بخش تولید دیگر 

تحملی ندارد؛ در آن صورت وارد عمل می شود. 
پیشــنهاد ما به دولت این اســت که برای اینکه دیرتر تورم 
را به کشــور تزریق کند، قیمت بخشــی از محصولات )مانند 
محصولات مکمل را که مصرف آنها نســبت بــه مواد غذایی 
اولویت پایین تری در ســبد مصرفی مردم دارد( آزادســازی 
کند یا در اختیار سندیکا قرار دهد. در این صورت شرکت های 
تولیدکننده که عمده آنها همزمــان محصولات مکمل و دارو 
تولید می کنند، می توانند از محل محصولات مکمل، ســودی 
را عاید خود کرده و در ماه های باقی مانده تا پایان سال، هزینه 
تولید داروهای بدون ســود را از این طریق جبران کنند تا در 
سال آینده دولت افزایش قیمت ها را اعمال کند. اما اگر دولت 
بخواهد راه افزایش قیمت  روی همه محصولات را ببندد، این 
شــکنندگی به زودی رخ می دهد؛ کمااینکه این شکنندگی 
اکنون در صنعت دارو وجود دارد و اقلام زیادی در بازار موجود 

نیست. 
نکته قابل توجه این اســت که در سال جاری کل هزینه های 
تولید افزایش یافته و دولت تمــام درآمدهای خود را از محل 
فروش مــواد اولیه مربوط به شــرکت های دولتــی، حقوق و 
دستمزد نیروی انســانی، عوارض گمرکی، ارزش افزوده با ارز 
جدید 26 هزار و 500 تومانی افزایش داده و این در حالی است 
که همه فشارها را بر دوش تولیدکننده گذاشته است. در چنین 
وضعیتی طی هفته های آینده به یقین با کاهش تولید و کمبود 
اقلام دارویی بیشــتری در بازار مواجه خواهیم شد و آن موقع 
دولت مجبور به افزایش قیمت ها خواهد شد. در حالی که اکنون 
می تواند با یک استراتژی خردمندانه این وضعیت را مدیریت 
کند و با تقســیم افزایش قیمت ها بین محصولات دارویی، از 

فرصت بیشتری برای اصلاح دقیق قیمت ها بهره مند شود. 

 نماینده جامعه آزمایشگاهیان
در نظام پزشکی تهران هشدار داد

خطر فعالیت دلال گونه شرکت های 
بی مجوز استارت آپی سلامت 

دنیای اقتصاد: اخیرا نامه   ای در فضای مجازی منتشر شده    که در آن 
معاون درمان یکی از دانشگاه   های علوم پزشکی خطاب به سرپرست 
دادســرای عمومی و انقلاب ناحیــه 26 تهران ) جرائم پزشــکی( 
درخصوص یکی از شــرکت های اســتارت آپی حوزه سلامت نوشته 
اســت: »بازرســان این معاونت در معیت یکی از بازرسان مدیریت 
نظارت بر امور آزمایشــگاه   های این معاونت در بازرســی از یکی از 
شرکت های اســتارت آپی فعال در این حوزه مشاهده کردند شرکت 
مذکور صرفا دارای مجوز فعالیت از ســازمان نظــام صنفی رایانه   ای 
استان تهران و اتحادیه کشوری صنف کسب و کارهای مجازی بوده و 
تاکنون هیچ گونه مجوزی از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
سازمان نظام   پزشکی کشور و نیز دانشگاه علوم پزشکی، در خصوص 
فعالیت های درمانــی در ارائه خود در زمینه   های آزمایش پزشــکی 
)تشخیصی( آنلاین، معاینه پزشکی در محل )منزل(، شنوایی   سنجی، 
رادیولوژی، نوار قلب، بینایی   سنجی و ارجاع بیمار اخذ نکرده است. در 
حالی که انجام خدمات فوق صرفا منوط به تاسیس موسسه پزشکی 
خدمات بالینی در منزل و دریافت مجوزهای قانونی لازم جهت ارائه 
این   گونه خدمات از مراجع ذی   صلاح است متاسفانه این شرکت چنین 
مجوزهایی ندارد. « در این نامه ذکر شده که موسس این مجموعه در 
مقابل تذکرات بازرسان و حتی حکم مبنی بر پلمب مجموعه مقاومت 
کرده اســت.  محمدعلی برومند متخصص آسیب شناسی و نماینده 
جامعه آزمایشگاهیان در هیات مدیره نظام پزشکی تهران بزرگ در 
این خصوص گفت: »تاکنون به کرات نسبت   به عملکرد شرکت های 
استارت آپی که در حوزه پزشکی و پیراپزشکی فعالیت دارند و به   صورت 
آنلاین خدمت ارائه می دهند معترض شده ایم و دراین   رابطه با وزارت 
بهداشت هم مکاتبه ای داشته ایم و متاســفانه باید بگویم نامه جدید 
منتشر شده اشاره به همان مساله ای است که قبلا بارها توسط سازمان 
نظام   پزشکی و انجمن   های علمی نســبت   به آن هشدار داده   شده بود 
یعنی ورود افراد غیرمتخصص به حیطه   های پزشــکی و پیراپزشکی 
که می تواند بسیار مضر باشد و به سلامت عمومی جامعه آسیب های 
جدی وارد کند.« دکتر برومند ادامه داد: »شماری از این مجموعه های 
اســتارت آپی به رغم اینکه به   عنوان کارآفرینــی و ایجاد فرصت   های 
شغلی خوب با هزینه   ای کم وارد میدان شده   اند و در خیلی از حوزه ها 
هم موفق بوده اند اما در حوزه پزشــکی و پیراپزشکی وضعیت کاملا 
متفاوت اســت و حتما باید در این حوزه چارچوب   های نظارتی قوی 
وجود داشته باشــد. اگر قرار است شــرکت ها در این حوزه خدمات 
آنلاین ارائه بدهند صرفا باید در جهت تسهیل دسترسی مردم باشد و 
تعریفش مشخص باشد و مطابق با تعرفه مشخص خدمات الکترونیک 
از بیماران دریافت داشته باشند. متاسفانه این شرکت ها در حال حاضر 
آن    طور که دیده و شنیده   شده پدیده دلالی را رواج می دهند و به   صورت 
واسطه   گری درخواست پورسانت از مراکز پزشکی و پیراپزشکی دارند 
که اصلا مناسب نیست و حتما باعث افت کیفیت ارائه خدمات خواهند 
شد. اگر با این شیوه عملکرد نامناسب برخورد مناسب صورت نگیرد 
و اگر چارچوبی برای تعیین خدمات اعلام نشود متاسفانه مثل خیلی 
از پدیده   های دیگر در کشور با آفت دلالی و ارائه خدمات نامناسب و 

نادرست به شکل گسترده روبه رو خواهیم شد.«
نماینده جامعه آزمایشــگاهیان در نظام پزشکی در این خصوص 
هشدار داد: »اگر خیلی سریع نسبت    به حل این مساله اقدام نکنیم 
با آسیب   های خیلی جدی و مشــکلات عمیقی مواجه خواهیم شد 
که برای علاج آن دیر شــده اســت. خواهشــم این است که حتما 
سیســتم های نظارتی به این موضــوع ورود کنند و مســوولانی 
که می توانند موثر باشــند به خصوص وزارت بهداشــت، سازمان 
نظام   پزشکی و انجمن   های علمی نسبت    به این مساله حساسیت ویژه 
داشته باشند و نگذارند که این مساله بسیار مهم با گستره ای وسیع 

کوچک و کم اهمیت تلقی شود.«

 دستور رئیسي براي اختصاص
۸۰۰۰میلیارد تومان به بیمه ها

 دنیاي اقتصاد: پدرام پاك  آیین دســتیار رســانه  اي وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکي هدف از دستور رئیس جمهوري براي تخصیص 
۸ هزار میلیارد تومان به ســاختار بیمه  اي کشور را متنوع  تر شدن سبد 
دارویي تحت پوشــش بیمه و بیشتر نشــدن پرداختي از جیب مردم 
نسبت به پارسال اعلام کرد و گفت: در جلسه شوراي عالي بیمه سلامت، 
نظرات کارشناســي وزارت بهداشت، ســازمان هاي بیمه  گر و سازمان 
برنامه و بودجه اعمال شــد و به دنبال آن، در جلسه اخیر هیات دولت، 
رئیس  جمهوري دســتور داد براي تقویت ســازمان هاي بیمه  گر براي 
حمایت از بیماران، ۸ هزار میلیارد تومان از طریق سازمان برنامه و بودجه 
به بیمه ها تخصیص داده شود. دستور تخصیص این مبلغ ابلاغ شده است 

و زمان اجراي آن به مسوولان سازمان برنامه و بودجه بستگي دارد.

داروسازان خواستار اصلاح قیمت ها

نسخه نجات داروسازان
ســعیده نبی زاده: صنعت داروی کشــور با 
مشــکلات عدیده   ای روبه   رو شــده است که به 
شــهادت تولیدکنندگان می تواند به زودی به 
کمبود نیازهای دارویی در کشــور منتهی شود 
و اگر دولت هر چه زودتر چالش های موجود در 
این حوزه را شناســایی و رفع نکند باید منتظر 

چالش های جدی   تری در این صنعت باشیم. 
به عقیده تولیدکنندگان این حوزه، مشکلات 
خرید، تامین و تدارك مــواد اولیه، کافی نبودن 
ارز یا تخصیــص دولتی، مشــکلات موجود در 
حوزه نقل و انتقال مالی و حمل و ارسال کالا از 
مهم ترین چالش هایی است که تولیدکننده   های 
دارو در حال حاضر بــا آنها روبه   رو هســتند و 
این مشکلات ریســک زیادی را به شرکت های 
بخش   خصوصی تحمیل می کند که باعث تاخیر 
در فرآیندهــا، افزایش بهای تمام   شــده تولید، 
کاهش کیفیت و دسترســی ناکافی بیماران به 

دارو شده و می شود. 
با وجود تمامی مشــکلات ذکر شده مالیات 
9درصدی  ارزش افزوده نیز مشکل ســاز شده 
اســت. ســابق بر این اگر 9درصد ارزش افزوده 
بر مبنای ارز 4200 تومانی محاســبه می شد، 
اکنون بــر مبنــای ارز 26 هــزار و 500 تومان 
محاسبه می شــود که بهای تمام شــده دارو را 
تحت تاثیر قرار می دهد. در ایــن بین در حالی 
که هزینه های تولید دارو آزاد است، قیمت دارو 
به صورت دستوری تعیین می شــود و افزایش 
نرخ حامل های انــرژی و حمل ونقل هم مزید بر 

علت است. 
در همین راستا داروســازان در جلسه ای که 
با حضور مســوولان ســندیکا و مدیران عامل 
شرکت های داروسازی برگزار شد، درخصوص 
تبعــات مخالفــت دولت برای منطقی   ســازی 
قیمت ها هشــدار دادند و بــرای چندمین بار 

درخواست اصلاح قیمت ها را مطرح کردند. 

پاس کاری مسائل صنعت دارو بین نهادهای  �
ذی ربط

در ابتدای این جلســه رئیــس هیات   مدیره 
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران 
با اشاره به اقدامات این تشکل درخصوص اصلاح 
قیمت دارو با توجه به نرخ تورم در کشور گفت: 
از اواخر بهمن ماه ســال گذشته ارز ترجیحی از 
صنعت دارو حذف شــد و در اسفندماه 1400 و 
فروردین   ماه 1401 طی مکاتبه   ای با سازمان غذا 
و دارو و وزیر بهداشت و درمان، مشکلات ناشی 
از این سیاســت را مطرح کردیم. همچنین در 
27 فروردین ماه امسال طی گزارشی مشکلات 
بخش تولید، تامین و تخصیــص ارز و نرخ تورم 
در بخش تولید را به معــاون اول رئیس جمهور 
ارائه کردیم. بــه دنبال این مکاتبات جلســات 
متعددی با کمیسیون بهداشت مجلس، سازمان 
حمایــت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان، 
وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو برگزار شد 
و مستندات افزایش قیمت ها و نحوه تخصیص 
ارز را به آنها ارائه کردیم که نتیجه آن تخصیص 

یک میلیارد دلار ارز به این صنعت است. 
محمــد عبــده   زاده بــا اعــلام اینکــه در 
اردیبهشــت ماه به دنبال پیگیری   ها و جلساتی 
که با نهادهای ذی ربط برگزار شــد، مقرر شــد 
وزارت بهداشــت راجع به قیمت تمام شده دارو 
تصمیم کارشناسی بگیرد، افزود: در کمیسیون 
قیمت گذاری مصوب شــد کــه کارگروه   هایی 
برای گروه   های مختلف دارویی تشــکیل شود و 
قیمت های پیشــنهادی و اثر بهای تمام شده را 
به   روزرسانی و ارائه کنند. 11 کارگروه با حضور 
مدیران مالی شرکت ها تشــکیل و قیمت ها بر 
اساس نرخ تورم به   روزرسانی و به سازمان غذا و 
دارو ارسال شد که تاکنون نتیجه   ای حاصل نشده 
است. چند روز بعد نامه   ای را به رئیس   جمهوری 
ارســال کردیم مبنی بــر اینکه بحــران دارو 
شوخی   بردار نیســت و وضعیت دارو با توجه به 
تعلل در تصمیم گیری   ها نیازمند پیگیری جدی 
است و اگر دچار کمبود دارو شویم، آسیب های 

جدی به همراه خواهد داشت. 
وی ادامه داد: در خردادماه نامه ای از ســوی 
حســینعلی شــهریاری، رئیس کمیســیون 
بهداشت مجلس درخصوص افزایش قیمت 40 
تا 50 درصدی دارو به رئیس جمهور و نهادهای 
متولی ارائه شد، اما کماکان افزایش قیمت دارو 

در حال پاس   کاری بین ســازمان های ذی ربط 
است. در این شرایط بلاتکلیفی، وزارت بهداشت 
و ســازمان دارو و غذا هنوز تصمیمات خود را 

ابلاغ نکرده است. 

زیان دهی واحدهای تولیدی  �
این فعال صنفی با بیان اینکه با توجه به زیان ده 
بودن واحدهای داروسازی و عدم پوشش هزینه   ها 
و مشــکل در تهیه مواد اولیه، در 22 خرداد ماه 
مجددا نامه ای درخصــوص پیش بینی وضعیت 
خطوط تولید دارو در کشور به ریاست جمهوری 
ارسال شد؛ گفت: خروجی این نامه برگزاری یک 
جلسه اضطراری در تاریخ 25 خردادماه با دکتر 
عین اللهی )وزیر بهداشــت(و بیان مشکلات و 
چالش های موجود بود که دســتور رســیدگی 
داده شد. در 29 خرداد نیز جلســه ای با معاون 
اول رئیس جمهور و سایر مسوولان برگزار شد و 
دکتر مخبر دستور رسیدگی به وضعیت صنعت 
دارو طی یک هفته را از جهت تعیین تکلیف بحث 
ارز و همسان سازی قیمت دارو و تعیین نرخ دارو 

متناسب با تورم کشور داد. 
به گفته وی، صورت جلسه   ای مشتمل بر 42 
بند تهیه و توسط نهادهای ذی نفع امضا شد که در 
آن مسائل مختلفی از قبیل تک نرخی شدن ارز، 
تامین نقدینگی صنعت، تکلیف سازمان بودجه به 
تامین بودجه و... دیده شد که با گذشت سه هفته 
از تاریخ آن، به رغم پیگیری ها هنوز پاسخی به ما 
نداده اند. ما به عنوان یــک صنف همواره پیگیر 
بوده و تصمیمات مبتنی بر منفعت مردم، کشور 
و صنعت را به دولــت ارائه کرده ایم، اما خروجی 
تصمیمات محدود به پــاس   کاری بین نهادها و 

وزارتخانه های متعدد است. 

عمق بحران در صنعت دارو  �
عبده   زاده با اشــاره به دو پیشنهاد در شرایط 
کنونی گفت: پیشــنهاد اول درخواســت وقت 
ملاقات با رئیس جمهور با حضور مدیران عامل 
صنایع اســت تا مشــکلات صنعت را مستقیما 
به گوش رئیس جمهور برســانند. پیشنهاد دوم 
این اســت که با حفظ چارچوب   های آیین   نامه 
قیمت گذاری موجود، بر مبنای بهای تمام شده 
و طبــق مســتندات، گروه   هــای دارویــی را 
قیمت گذاری کنیم. چون با تداوم این روند کشور 
دچار مشکل شده و صنعت تعطیل خواهد شد. 
ضمن اینکه مسوولان ذی ربط تصمیم گیر و ناظر 

می توانند در این جلسه حضور یابند. 

شــرکت های داروســازی تمایلی به خرید  �
ندارند

عضو هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی ایران نیز در این جلسه با بیان 
اینکه در شــرایط کنونی داروسازان در وضعیت 
خوبی به ســر نمی برند عنوان کــرد: در طول 
سال های گذشــته بحث درباره این بود که چرا 
به شرکت ها ارز تخصیص نمی   دهند و امسال با 
وجود اینکه ارز تخصیص داده اند، اما شرکت های 
دارویی به دلیل مشکلات عظیم موجود در این 
صنعت، دیگر تمایلــی به خریــد ندارند و این 
نشــان دهنده عمق بحران در صنعــت داروی 

کشور است. 
مرتضــی خیرآبادی درباره مشــکلات امروز 
صنعت داروســازی کشــور عنوان کرد: دیروز 
بخشی از مشکل ما در این صنعت وجود گروه   های 
مخالف تصمیمات سندیکا و نظرات کارشناسی 
آن بود ولی با تلاش   های انجام شده در سندیکای 

صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، گروه   های 
مخالف دیروز، امروز نظرات کارشناسی سندیکا 

را قبول دارند. 
وی تاکید کرد: مشــکلات این صنعت بارها 
و بارها برای مســوولان حوزه سلامت و دارو در 
کشور تکرار شده است و امروز باید در این زمینه 
به ارائه پیشــنهاد و راهکار برای ادامه بقای این 

صنعت بپردازیم. 

تولیدکنندگان زیر آوار گرانی  �
در این جلسه عضو هیات مدیره انجمن علمی 
داروســازان ایــران و مدیرعامل شــرکت طب 
مفید نیکان گفت: ما دلســوز نظام هستیم و به 
دنبال این هســتیم تا شــجره   ای که طی چهل 
دهه زحمت و تلاش متخصصــان ایرانی به این 
نقطه رســیده است، نابود نشــود؛ خود را از زیر 
آوار بیرون بکشیم و از سلامت مردم دفاع کنیم. 
امروز تولیدکنندگان زیــر آوار گرانی مانده   اند 
 و مصرف کنندگان زیرآوار کمبــود و نبود دارو 

زجر می   کشند. 
محمدرضا زرگرزاده با بیان اینکه صنعت دارو 
زیرساخت سایبری ندارد که دشمنان بخواهند 
از آن طریق به ایــن صنعت ضربــه بزنند ولی 
بی   توجهی به قیمت گذاری منطقی دارو همین 
کار را با صنعت دارو می کند، افزود: پیشــنهاد 
می شود که ضمن درخواست ملاقات مستقیم 
با مقــام معظم رهبری درخواســت تظلم برای 
رســیدگی به حال مردم در این قضیه را بکنیم. 
همچنین صنعتگران دارو همراســتا در دفاع از 
حقوق مردم گام بردارند. مدیران عامل شرکت ها 
میثاق نامه   ای را امضا کنند، سندیکا قیمت ها را 
اعلام کند و مدیران شــرکت ها با سندیکا اعلام 

همراهی کنند. 

نبود اراده برای کمک به داروسازان  �
نیما سپهری، مدیرعامل شرکت نانوالونددارو 
نیز در این جلســه گفت: بســیاری از داروهای 
شیمی   درمانی در دوره گذشته تحریم با کمبود 
جدی روبه رو شد و ما توانســتیم این داروها را 
تولید کنیم. طی یکی دو ســال اخیر، با وجود 
کمبود بســیاری از داروهای عمومی، با کمبود 
داروهای ضد   سرطان در کشور مواجه نشدیم، اما 
با توجه به شرایط ســخت کنونی ناچار به تغییر 

حوزه فعالیت خود در حوزه تولید دارو هستیم. 
وی ادامــه داد: مــا در کنار مردم هســتیم و 
بیماران حق دسترســی به داروهــای موردنیاز 
خود را دارنــد، اما با کمبود جــدی نقدینگی و 
افزایش شدید هزینه   ها مواجهیم و امکان رقابت 
با داروهای فوریتــی را نداریم. درخواســت ما 
کمک، همراهی و حمایت دولت در حوزه بیمه، 
تســهیلات بانکی و مالیات ارزش افزوده است، 
اما هیــچ حمایتی از ما نشــده و دولت حتی در 
مــورد داروهای جدید و داروهــای غیربیمه ای 

قیمت گذاری درست انجام نمی دهد.  
سپهری با بیان اینکه ســال گذشته واردات 
داروهای فوریتی بی کیفیت و فاقد ماده موثره به 
کشور عواقب جبران ناپذیری داشت، افزود: اراده 
جدی از سوی دولت برای کمک به ما وجود ندارد 
و آخرین راه ما تصمیم گیری از طریق سندیکا و 

داروسازان است. 

آزادسازی قیمت مکمل ها  �
در ادامه این جلسه محمدآذری   نیا، مدیرعامل 
شرکت داروســازی الحاوی گفت: طرح افزایش 
پله ای تورم از سوی رئیس جمهور در حالی مطرح 

شــده که از نظر اقتصادی امکان پذیر نیست و 
دولت متوسل به تثبیت نرخ کالاهایی مانند دارو، 

بنزین و نان شده است. 
وی با بیان اینکه در سال جاری اراده دولت بر 
افزایش قیمت دارو نخواهد بود افزود: امسال در 
تولیدات خود به مشکل برخورده ایم و برخی از 
تولیدات مانند دیفن هیدرامین را به دلیل حاشیه 
سود منفی کنار گذاشته ایم و آیتم های فیزیبل 
تولید می کنیم که در تامین این محصولات نیز 

دچار مشکل هستیم. 
آذری نیا با بیــان اینکه ذهنیــت دولت باید 
نســبت به مفهوم FOC شفاف ســازی شود و 
مسوولان آگاه شوند که ما برای ایجاد نقدینگی 
در شرکت مجبور به شرکت های پخش هستیم، 
افزود: دولت حداقل قیمت بخشی از محصولات 

مانند مکمل ها را آزادسازی کند. 

سرمایه های داروسازی در حال نابودی �
همچنین پیمان ترحمی، مدیرعامل شرکت 
داروســازی خوارزمی در این جلسه گفت: ما در 
شرکت 130 کد فعال داشــتیم که اکنون 40 
کد فعال ما از دور تولید خارج شــده و بسیاری 
از داروها دیگر در این مجموعه تولید نمی   شوند. 
وی پیشــنهاد کرد: جلســه ای را با ریاســت 
جمهوری برگــزار و با تعیین قیمــت داروها به 
صورت کارشناسی شــده، ضرب الاجلی برای 
اصلاح قیمت هــا در گروه هــای دارویی تعیین 
شود تا سرمایه های داروسازی را از دست ندهیم. 

تعیین قیمت دارو در چارچوب حقوقی �
محمد پیــرورام عضو هیات مدیره شــرکت 
داروســازی اکتوور گفت: ایــن مجموعه با 12 
کارخانه، 330 محصول و 5 هزار پرســنل دارای 
مشکلات متعددی است و با این حال همچنان به 

فعالیت خود ادامه می دهد. 
وی پیشنهاد سندیکا به منظور تعیین قیمت ها 
در چارچوب حقوقی را منطقی دانست و گفت: 
اظهارنامه   ای خطاب به رئیس   جمهور و نهادهای 
متولی و نظارتی تنظیم و مهلتی تعیین شــود 
و در صــورت عدم همکاری نهادهــای مربوطه، 
اصلاح قیمت ها ابلاغ شــود. هیچ راه چاره   ای به 
جز این اقدام وجود نــدارد و در تمام دنیا نقش 
سندیکاها حفظ منافع اعضا و حرکت در مسیر 

این منافع است. 

توقف تولید داروهای پرمصرف �
پویا فرهت مدیرعامل داروســازی تسنیم نیز 
در این گردهمایی گفت: آیا بهتر نیســت تولید 
30 داروی جنرال و پرمصرف که در حاشیه زیان 
است، فعلا متوقف شود؟ باتوجه به اینکه واردات 
این داروها به صرف هزینه چندبرابری و خروج 
ارز از کشــور نیاز دارد، دولــت ناگزیر به اصلاح 
قیمت ها می شــود.  وی افــزود: تغییر قیمت ها 
توسط سندیکا یا شرکت ها، داروسازان را دچار 
مسائل حاشیه   ای خواهد کرد و موجب می شود 

که بیشتر آسیب ببینیم. 

دست پنهان درپی تعطیلی صنعت دارو �
فرهاد شایقی مدیرعامل شرکت ایران ناژو نیز 
با بیان اینکه طی دهه   های اخیر صنعت دارو در 
چنین شرایط نامناسبی قرار نگرفته است، گفت: 
از ۸3 پروانه دارویی، 45 قلم زیان ده مطلق است 
و بقیه حاشیه ســود زیر 15 درصد دارند. سود 
ویژه ما در سال گذشته 5 درصد بوده و در سال 

99، فقط 7 درصد سود خالص داشته   ایم. 
وی ادامه داد: از ۸3 پروانه دارویی، فقط 30قلم 
را که شرایط بازار اجازه می دهد توانسته   ایم تولید 
کنیم که 20 قلم از آنها کاملا زیان ده است و فقط 
برای چرخیدن چرخ کارخانه مجبور به تولید آنها 

شدیم و شرایط ما بسیار اسفناك 
است. 

 شایقی با تاکید بر اینکه یک 
دســت پنهان به دنبال تعطیلی 
صنعت داروی کشــور اســت، 
هشدار داد: در شــرف تعطیلی 
صنعت دارو قــرار داریم و طی 
یکــی دو ماه آینده به ســختی 
خواهیــم توانســت خــود را 
 ســرپا نگه داریــم و مجبور به 

تعطیلی هستیم. 

شـرکت شـیر پاسـتوریزه پگاه گیلان در نظر دارد نسـبت به فروش یک 

دسـتگاه خودرو مگان  مدل 1391 و ضایعات خود از طریق مزایده عمومی 

و براسـاس شـرایط مندرج در برگ شـرایط مزایده از میان اشـخاص حقیقی 

و حقوقـی واجـد شـرایط اقـدام نماید.داوطلبیـن شـرکت در مزایده می توانند 

از زمـان درج آگهـی، همـه روزه بـه اسـتثنای روزهـای تعطیل جهت بازدید و 

دریافت برگ شـرایط مزایده به نشـانی: رشت-شـهر صنعتی رشـت ورودی 

دوم شـرکت شـیر پاسـتوریزه پگاه گیلان مراجعه و پیشـنهادات خود را در 

پاکـت هـای لاك و مهـر شـده حداکثـر تـا پایـان وقـت اداری روز یکشـنبه 

1401/05/09 به دبیرخانه این شـرکت تسـلیم و رسـید دریافت نمایند.

تاریخ بازگشایی:روز دوشنبه 1401/05/10  ساعت 11:00صبح  می باشد.

آدرس : رشت- شهر صنعتی - ورودي دوم - شرکت 
شیرپاستوریزه پگاه گیلان .

تلفن :  2- ۰1333۸۸234۰نمابر: ۰1333۸۸234۸
شرکت شیر پا ستوریزه پگاه گیلان (سهامى عام)

آگهی مزایده عمومى 
شرکت شیر پاستوریزه پگاه گیلان

شرکت شیرپاستوریزه 
پگاه گیلان (سهامى عام)

محمد آذرنیا
مدیرعامل شرکت داروسازی الحاوی

 دولت به سازمان غذا و دارو دستور داد
 قیمت دارو  افزایش نیابد

دنیای اقتصاد: معاون برنامه   ریزی اداره کل دارو سازمان غذا و دارو با اشاره به اینکه سازمان 
غذا و دارو آماده اجرای طرح هدفمند کردن یارانه دارو است، گفت: سازمان غذا و دارو حسب 
وظیفه قانونی، کمیسیون قانونی قیمت را در سال جاری تشکیل داد، اما آرای تصویب شده آن 
را برای اجرا ابلاغ نکرد چون اگر این آرا ابلاغ می   شدند، افزایش قیمت دارو به مردم و بیمه   ها 
تحمیل می   شد.  حسین شمالی افزود: قرار شد  این افزایش قیمت در طرح اصلاح سیاست 
ارزی و هدفمند کردن یارانه دارو دیده شود تا حداکثر حمایت از مردم انجام و منجر به افزایش 

پرداخت از جیب مردم نشود. 
وی گفت: بنابراین دولت به ســازمان غذا و دارو تاکید کرد که ابــلاغ آرا را متوقف کند تا 
زیرساخت   های اجرای این طرح آماده شود. ســازمان غذا و دارو به تکالیف خود عمل کرده 
است. برخی سازمان های بیمه گر گفتند زیرساخت   هایشان آماده نیست و در حال تکمیل این 
زیرساخت   ها هستند. یا باید این طرح سریعا اجرا شود یا باید قیمت های دارو اصلاح شوند و در 

نهایت هدف این است که فشاری از نظر افزایش قیمت به مردم وارد نشود.

لزوم تزریق واکسن یادآور
دنیای اقتصاد: عباس شیراوژن سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا در 
توییتی با عنوان نکاتی از جلسه ســتاد ملی کرونا 1401/4/1۸نوشت:  با 
توجه به افزایش موارد ابتلا بر استفاده از ماسک در کلیه فضاها چه باز و چه 
سر پوشیده در شهرهای قرمز و نارنجی تاکید شد. همچنین در شهرهای 
آبی و زرد در نقاط سرپوشــیده یا پرازدحام و پرتردد اســتفاده از ماسک 

ضروری است. 
تزریق نوبت یادآور واکسن در کشورهای مختلف باعث کاهش موارد ابتلا  به 
بیماری کرونا شده و برعکس کشورهایی که پوشش واکسن کاملی داشتند اما 
زمان زیادی از تزریق واکسن گذشته، مجددا موارد ابتلای فراوان گزارش شده 

است. پس تزریق واکسن یادآور را جدی بگیریم. 
دراین راســتا وزارت بهداشــت تعداد و ســاعات خدمت   رســانی مراکز 

واکسیناسیون را برای ایجاد تسهیل در امر واکسیناسیون افزایش دهد. 
همچنین با توجه به ابتلای فراوان در کشورهای همسایه از ترکیه تا امارات، 

مراقبت   های بهداشتی مرزی در تمامی مرزها تقویت شود.


